

# 2023 年僑務委員會海外青年語文研習班（遠距視訊教學） 春季班 招生簡介

## 一、活動宗旨

增進 112 年度來臺升學及就讀海外青年技術訓練班及產學攜手合作僑生專班新僑生華語文聽、說、讀、寫及中文電腦輸入應用能力，加強臺灣就學生活適應能力。

## 二、活動期間

（一）本研習班於 2023 年 2 月 4 日至 4 月 9 日辦理，共 10 週，每週六、日，每天 2 小時，總時數 40 小時。

（二）本研習班上課時間分為上午班及下午班，上課時間如下：

1、上午班：臺灣時間上午 9 時至 11 時。

2、下午班：臺灣時間下午 3 時至 5 時。

## 三、參加資格：

（一）年滿 12 足歲至未滿 24 歲居住海外之青年，年齡計算至報名參加該活動開班日，具僑居國護照或僑居身分加簽，目前居住於海外，有高度學習華語文意願者，且持有 i 僑卡者。

（二）報名學員以具來臺升讀大學校院或 112 學年度報名海外青年技術訓練班及產學攜手合作僑生專班之新生為優先，報名時需附上我國駐外館處或保薦單位推薦信。

## 四、報名程序

（一）報名及期限：自即日起至 2023 年 1 月 27 日或人數額滿即截止。

（二）報名方式：於報名截止日前至本會「僑務活動報名系統」（網址：<https://register.ocac.gov.tw/cht/index.php?/sign/2023LSP>）報名，學員報名資料將由我國駐外館處及海外僑教中心進行初審，由本會進行複審（倘無本會派駐人員則逕由本會進行複審），並每週發函各

駐外館處及海外僑教中心通知錄取結果，及公告於「僑務活動報名系統」。

## 五、課程內容

(一) 華語文教學。

(二) 中文電腦輸入教學與網路應用課程：

課程搭配使用本會全球華文網 ([www.huayuworld.org](http://www.huayuworld.org)) 之資源與活動使學生透過課堂活動學習華語及電腦中文輸入。

(三) 招生講座：

1. 於網站上介紹來臺升學之管道（如海外聯合招生委員會）、大學校院類型、各學群與未來出路及本會專班介紹（如「產學攜手合作僑生專班」、「二年制副學士海外青年技術訓練班」及「四年制產學合作學士海外青年技術訓練班」），讓學員對來臺升學有初步認識。
2. 為鼓勵學員來臺升學，承辦單位將另規劃3場升學講座，邀請國內在學僑生上線分享在臺就學經驗，認識臺灣讀書環境，每場次邀請對象如下：
  - (1) 第1場次：邀請2間以上國內大學校院在學僑生上線分享，每間學校至少1人。
  - (2) 第2場次：邀請2間以上產學攜手合作僑生專班承辦學校在學僑生上線分享，每間學校至少1人。
  - (3) 第3場次：邀請二年制副學士及四年制產學合作學士海外青年技術訓練班學校人員，上線介紹學制特色。

## 六、研習特點

- (一) 課程採密集式設計，依序增進學員聽、說、讀、寫及中文電腦輸入能力。
- (二) 線上華語同步視訊課程（1位教師對5位以下學生），線上非同步自學預習與複習課程。

- (三) 小班制，報名後參加華語文能力測驗快篩系統進行分級測驗，依學生程度分級授課，並安排線上口試，準確掌握學員程度。
- (四) 研習結束後，針對各班結業成績前 10%優異學員，本會將頒發獎狀及獎品，以茲鼓勵。

#### 七、注意事項

- (一) 學員須自備電腦、網路、耳機及麥克風等。
- (二) 本研習班費用由僑務委員會負擔，研習期間必須遵守本活動各項規定，如有重大違規情事，僑務委員會得依規定予以退班。
- (三) 學員同步課程出席時數至少達總時數 80%（不含始業式與結業式），完成分班及結業測驗，且學習評量及格者，本會將寄發中英文數位結業證書，並可取得 40 小時華語文學習時數。

## **Admission Guidelines**

### **2023 Language Study Program for Compatriot Youth (Distance Learning)**

### **Spring Class**

#### 1. Objective

To improve the Mandarin listening, speaking, reading, writing, and Chinese computer key-in abilities of overseas compatriot youth who will come to Taiwan for further study or attend the Overseas Youth Vocational Training Program and Vocational Education Program for Overseas Compatriot Students in 2023 to increase their ability to adapt to living and studying in Taiwan.

#### 2. Program schedule

(1) February 4th to April 9th, 2023 (10 weeks, every Saturday and Sunday, 2 hours per day, 40 hours in total).

(2) Divided into morning classes and afternoon classes.

a. Morning class: 9 am to 11 am Taiwan time (GMT+8).

b. Afternoon class: 3 pm to 5 pm Taiwan time (GMT+8).

#### 3. Eligibility

(1) Overseas youth aged 12 to 24 (age calculated to the first day of class of the program signed up for), holding a passport issued by his or her country of residence or a Taiwan passport with Overseas Compatriot Identity Endorsement, currently residing overseas, with strong desire to learn Mandarin. Students should hold an I-Compatriot Card when applying for the program.

(2) Students who will come to Taiwan to go to university or attend the 2023 Overseas Youth Vocational Training Program and Vocational Education Program for Overseas Compatriot Students will be given priority. A recommendation letter from an ROC overseas office or recommendation unit must be submitted with applications.

#### 4. Application Procedures

(1) Registration date: from now until January 27<sup>th</sup>, 2023 or the program is full.

(2) Registration method: students should apply for the program on the website (<https://register.ocac.gov.tw/cht/index.php?/sign/2023LSP>) before the deadline; the documents provided by the students will first be reviewed by an overseas mission of the Ministry of Foreign Affairs of the Republic of China or Culture Center of Taipei Economic and Cultural Office and will then be reviewed by the OCAC (If there is no expatriate staff from the OCAC, the documents will be reviewed by the OCAC directly). The OCAC will inform the overseas missions of the Ministry of Foreign Affairs of the ROC or Culture Centers of Taipei Economic and Cultural Offices of the admission results, and announce the results on the website above every week.

#### 5. Course Contents

(1) Mandarin teaching.

(2) Chinese computer key in techniques and Internet application classes: The classes will use Overseas Community Affairs Council (OCAC) "Huayuworld.org" resources and activities, allowing students to learn Mandarin and character computer key in methods through class activities.

### (3) Enrollment lecture:

- A. There will be an area on the exclusive website for introducing the admission channels for studying in Taiwan (e.g. University Entrance Committee for Overseas Chinese Students), types of universities in Taiwan, academic subjects and career choices, as well as the OCAC's vocational education programs including the Vocational Education Program for Overseas Compatriot Students, Youth Vocational Training Two-Year Associate Degree Program and Four year Academia Cooperative Degree OYVTP" 4-Year Bachelor Degree, to allow preliminary understanding of the study environment in Taiwan to be gained.
- B. To encourage students to undertake further study in Taiwan and increase their understanding of the study environment, the undertaking units will arrange 3 lectures. Current overseas compatriot students in Taiwan will be invited to share their study experience and introduce the Taiwan study environment. The invitees of each are as below:
  - a.) 1st: invite current overseas compatriot students from more than 2 Taiwanese universities to share their experience of studying in Taiwan online, at least 1 student from each school.
  - b.) 2nd: invite current overseas compatriot students from more than 2 schools undertaking the Vocational Education Program for Overseas Compatriot Students, at least 1 student from each school.
  - c.) 3rd: invite the representatives from the schools undertaking the Youth Vocational Training Two-Year Associate Degree Program and Four year Academia Cooperative Degree OYVTP to introduce the features of the program.

### 6. Special Features of the Study Program

- (1) The program is intensive and designed to gradually improve students Mandarin listening, speaking, reading, writing, and character computer key in abilities.
- (2) The program includes online Mandarin simultaneous classes (maximum of 5 students for 1 teacher), and asynchronous online self-study and review classes.
- (3) The program is small class-based. All participants are required to take a test of the TOCFL Speedy Screening System after registration and will be placed in classes at different levels; and an oral examination will be arranged to obtain an understanding of student Mandarin level.
- (4) After the program, the OCAC will provide certificates and rewards for the top 10% of students in each class as encouragement.

### 7. Important Notices

- (1) Students should prepare a computer, Internet and headset.
- (2) The fee for this program will be borne by the OCAC. During the program, students must abide by the regulations. If there are major violations, the OCAC can expel violators according to the regulations.
- (3) Students are required to attend at least 80% of hours of simultaneous classes (excluding the opening and closing ceremonies) and to finish the class grouping and completion tests. The organizer will issue a digital Certificate of Completion in Mandarin and in English to those students who complete and pass the program. The students who receive the Certificate of Completion will also acquire 40 Mandarin learning hours.